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Editorial

CRISI DE CONFIANÇA

L
a crisi econòmica actual està con-
duint a una crisi de confiança en els 
fonaments de l’estat del benestar i en 
els gestors encarregats de que això 

funcioni. Perquè l’austeritat i les retallades 
recauen sempre en els mateixos: assalariats, 
pensionistes, sanitat, educació i serveis soci-
als. Indigna veure com els directius de caixes 
d’estalvi i bancs han realitzat una gestió que 
els ha portat a la fallida econòmica i a sobre, 
quan se’n van reben pensions milionàries. 
Per què no es demana comptes als gestors 
polítics i econòmics de tots aquests dalta-
baixos? Sembla que aprofitaran la crisi per a 

retrocedir anys enrere pel que fa a la millora 
de l’estat del benestar, que havíem assolit al-
guns països d’Europa. La crisi serà l’excusa 
per a privatitzar serveis públics, que lògica-
ment qui els compri serà per a fer-ne negoci, 
en detriment dels usuaris i dels treballadors 
d’aquests serveis. Estem assistint a una re-
ducció de la democràcia i a una preponde-
rància del poder financer sobre el polític. És 
hora que el poder polític prengui la iniciativa 
i posi les mesures reguladores perquè tot el 
que ha passat no torni a succeir.

EDITA
ASSOCIACIÓ CULTURAL PI DEL BROI
www.fut-es/~acpibroi
C/e: acpibroi@fut.es
http://www.webfacil.tinet.org/acpibroi
facebook // pi del broi

Totes les opinions, suggeriments i articles 
signat són responsabilitat dels seus autors.
Lo Fatumer los publicarà sempre que siguen 
respectuosos amb les persones i institu-
cions.

CONSELL DE REDACCIÓ
Selvi Alcon, Agustí Colell, Magda Ferré, 
Ramon Hernàndez, Montse Riba, Antònia 
Serres i Sara Serres

COL·LABORADORS
Eleuteri Martínez i Janet Vallespí

FOTOGRAFIA PORTADA
La font de Baix fa uns anys, quan rajava.
Foto: Antònia Serres

CONCEPCIÓ GRÀFICA 
optim.gr

TIRADA
300 exemplars

SUSCRIPCIÓ ANUAL (4 números)
12€

DIPÒSIT LEGAL
T-1436-95

ISSN
2013-6552

IMPRESSIÓ
optim.gr - Ascó

SUMARI
EDITORIAL        2
FEM MEMÒRIA 

El republicanisme al Pinell        3
LA NOSTRA TERRA 

Viatge a Tortosa           5
Els venedors ambulants        6
Sortida del Pinell a Miravet       7
La Biodiversitat del Pinell de Brai      8

NOTÍCIES
Inauguració dels accessos al Pinell      9
Impactes visuals        9
Sant Jordi al Pinell       9
Fem dissabte                    10
La festa de Santa Magdalena                  11
I Trobada comarcal de patinatge artístic                                            12
El corpus al Pinell                                              12

SALUT I NATURA
Diurètica carxofa                           13

OPINIONS
Fem poble                           13

PINELLART 2012                    14
SERVEI D’INFORMACIÓ I ATENCIÓ A LES DONES

Violència de gènere, aspectes psicològics                    16
SORTIDES

Sortida a Barcelona                   17
OFICINA D’ATENCIÓ AL CONSUMIDOR

SMS Premium: No caure en la trampa                 18
EL TEMPS                    18
PASSATEMPS                    19
ACTES DELS PLENS DE L’AJUNTAMENT                  20
INFORMACIÓ D’INTERÈS                   24
SOLUCIÓ AL QUI ÉS QUI                   24
COL·LABORADORS                    25
MANUALITATS                    27
PLATS D’ARA I D’ABANS                   27
CONTRAPORTADA                    28

AMB LA COL·LABORACIÓ DE:

CONSELL COMARCAL 
DE LA TERRA ALTA

AJUNTAMENT DEL
PINELL DE BRAI



Fem Memòria

3fatumer 63

EL REPUBLICANISME AL PINELL

ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA

E
n el llibre que vaig publicar Desfeta 
i recuperació... (pàg. 21) explicava 
que cap el 1910 existia al Pinell un 
centre republicà adherit al Partido 

Republicano Radical. També deia que al 
diari La Voz del Pueblo de data 1 de juliol 
de 1911 apareixia publicat el nom dels in-
tegrants del comitè del citat partit. Però ja 
se sap que en qüestions del passat sempre 
ens podem trobar un document que amplia 
o modifica els coneixements que teníem 
d’un fet determinat. Així ha estat en aquest 
cas, ja que he trobat la següent informa-
ció al setmanari Las Dominicales del Libre 
Pensamiento1 del 27 de desembre de 1886 
que diu així: “Reunidos en la villa de Pinell 
los republicanos federales orgánicos con 
objeto de constituir el comité, proceden a 
la elección el 13 de diciembre.

President honorari: D. Ramón Chíes 
Presidente efectiu: Pedro Montagut Ampos-
ta, 35 anys,  c/ Calvario, 7
Vicepresident: José Ferré Espinós, de 42 
anys, c/ Torrent, 3
Vocals: Juan Ferrús Domenec, de 18 anys, 
c/ Hospital 7 y Antonio Borrull Bargalló

El mateix setmanari Las Dominicales del 
Libre Pensamiento del dia 28 de febrer de 
1891 publica que a la vila del Pinell, el dia 
15 de febrer de 1891, es va constituir el 
comitè de la Coalició Nacional Republicana, 
integrat pels següents veïns. 

President: Juan Guarí Arnal, de 30 anys, c. 
Lérida
Vicepresident: Pascual Borràs Badia, de 60 
anys, c/ Tortosa 13
Tresorer: Juan Arnal Espinós, 64 anys, c/ 
Mesón 5
Secretaris: Miguel Sales Ferré, i Francisco 
Llop Parreu, de 85 anys, c/ Barreres 8
Vocals: Trenta-nou republicans que autorit-
zen l’acta amb les seues signatures.

Així que, al Pinell ja existia el moviment 
republicà a finals del segle XIX. Segons 
publica el 14 de febrer de 1891 l’esmen-
tat setmanari de Madrid Las Dominicales 

1 Hemeroteca Digital de la Biblioteca Nacional de 

Madrid 

del Libre Pensamiento, el resultat de les 
eleccions efectuades al poble i al distric-
te de Gandesa el febrer de 1891 va ser el 
següent:

Resultat de les eleccions de 1891
Pinell Total del 

districte

Samà (conser-
vador)

89 2.221

Compte (Carlí) 66 1.945

Chíes (Repub-
licà)

71 1.760

Ferrer (liberal, 
romerista)

57 1.442

Aquestes eleccions de 1891 foren les pri-
meres que es van celebrar després que el 
govern liberal de Sagasta reimplantés el 
sufragi universal masculí l’any 1890. Ara, 
qui convocava les eleccions era el conser-
vador Cànovas del Castillo, però a causa del 
caciquisme dominant les pràctiques elec-
torals de la restauració continuaren vigents 
(exclusió d’electors per motius polítics, fal-
sificació d’actes, tupinades...).

Campanya electoral pel Pinell, Miravet, 
Benissanet...

Precisament dos anys després, Ramón 
Chíes, que havia estat candidat pel districte 

de Gandesa a les eleccions de 1891, publi-
ca una crònica al mateix setmanari del qual 
era director2. Chíes explica la campanya 
electoral que va realitzar durant deu dies 
pels 16 pobles del districte, on caminà unes 
“30 leguas”3 a peu, a cavall o en barca. La 
descripció que fa dels paisatges i de la gent 
ens permet apropar-nos a la societat i cos-
tums d’aquell temps. 

Descriu el paisatge dels entorns del puntal 
de l’Os amb aquestes paraules: “Nada más 
abrupto, tétrico y solitario que el prolonga-
do desfiladero por donde la carretera de 
Gandesa a Pinell, que va a Tortosa, atravie-
sa la sierra. Una enorme peña llamada del 
Oso,4 parece que va a despeñarse sobre el 
caminante, lugar apropiado a todo género 
de bandidaje y a las más poéticas reflexi-
ones”. 

A la Venta, l’esperava el comitè republicà, 
presidit per Sabaté i Joan Batista Espinós, 
amb una banda de música i unes xique-
tes, que en senyal de benvinguda li van 

2 Las Dominicales del Libre Pensamiento, del dia 7 
d’abril de 1893. 

3 Una “legua” equivaldria a la distància 
que es pot fer caminant durant una hora 
que seria 5,57 Km. 
4 Aquí tradueix equivocadamente el puntal de l’Os 

per Oso. 

El puntal de l’Os, a la dreta del barranc del Pinell i de la carretera de Gandesa

FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA
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tirar flors i unes grans hòsties des dels 
balcons, la qual cosa el va deixar una 
mica sorprès, ja que ell era un anticlerical 
convençut. Mentre travessava el poble, 
la gent sortia als balcons a contemplar 
aquell que s’atrevia a entrar “al cuartel 
general de Cabrera, en aquella parroquia 
donde se predicaba que es más pecado el 
liberalismo que el asesinato o el incesto”, 
comenta Chíes, en al·lusió a la influència 
del carlisme al poble. 

El candidat es va allotjar a casa de Jaume 
Fucho (de 53 anys, c. Miravet 30). Explica 
l’hospitalitat i la generositat amb què el 
van acollir els republicans del Pinell, i que 
mentre menjava es va presentar una ron-
dalla a cantar sota els balcons de la casa. 
A l’hora de la conferència hi va comparèi-
xer tanta gent que no hi cabien.

Llavors Fucho, en un no res, va tirar a terra 
un barandat per ampliar la sala. Chíes va 
parlar de les institucions monàrquiques i 
de la religió, va atacar les supersticions 
i els despotismes. També parlà de com 
la intolerància i l’egoisme dels clergues 
contrastava amb “la mansedumbre, la 
dulzura y el perdón que predicaba Cristo”. 
Destaca que a la trobada van acudir nom-
broses dones que li van manifestar que 
les seues paraules eren ben diferents de 
com les havien imaginat i que ara ja no 
dubtaven de la sublimitat del lliure pen-
sament. 

Quan ja dormien, cap a la una de la ma-
tinada van tenir un gran ensurt: una gran 
explosió, que va resultar ser el tret d’un 
trabuc disparat contra un dels balcons de 
la casa i van sentir cridar: “Mori Chíes, 
l’embuster, visca D. Carlos!”. Després 
d’aquest sobresalt van posar vigilància 
per evitar que es tornés a produir algun 
incident. S’ha de considerar que al Pinell 
dominaven els carlins i que els republi-
cans només eren una cinquantena

L’endemà, la comitiva va continuar cap a 
Miravet en companyia de Serrà, Lino, Va-

lentí i Isidre Fucho. Comenta que el camí 
de Pinell a Miravet era una senda esca-
brosa entre muntanyes de pins, que pu-
java a la vora de la Talaia. Baixaren des-
prés cap a l’horta de la vora de l’Ebre. Al 
fons es veia el Castell de Miravet envoltat 
d’ametlers, olivers i garrofers. Recorda 
com Miravet havia patit els atacs del rec-
tor de Flix, guerriller carlí. No lluny d’allí 
es veia la finca del seu oncle on feia anys 
havia passat uns dies. Quan va arribar a 
Miravet el va rebre la multitud amb la xa-
ranga al so de la marsellesa. Va continuar 
amb una conferència dedicada a parlar de 
la llibertat de consciència, els privilegis i 
les riqueses de l’església, i a demanar la 
separació de l’església i de l’estat. 

En acabat va continuar cap a Benissanet 
pel frondós camí de les hortes, poblades 
de masies i sènies. Es va aturar a des-
cansar una estona en una masia propie-
tat d’uns familiars i finalment va arribar 
a Benissanet, el poble on el republica-
nisme estava més arrelat. Allí l’espera-
ven els amics de Móra i de Ginestar. Es 
va dirigir a casa del Senyor Solé, on va 
descansar abans de la conferència que 

va oferir després de sopar. Benissanet va 
ser un dels cinc pobles on va triomfar la 
seua candidatura. Cap a les onze de la 
nit, la cavalcada va continuar fins a Móra. 
Acaba l’article reflexionant sobre els ide-
als republicans que el mouen a ell i fa un 
homenatge a tots els qui el van votar, tot i 
saber que era impossible que guanyés les 
eleccions al Districte de Gandesa. 

Ramon Chíes era un periodista i polític 
republicà que després de la revolució de 
1868 va contribuir a la fundació del Par-
tido Republicano, Democràtico Federal. Va 
ser regidor de l’Ajuntament de Madrid i va 
lluitar per implantar la jornada laboral de 
8 hores. Com he esmentat anteriorment, 
el mateix Ramon Chíes explica que tenia 
lligams familiars amb la Ribera d’Ebre. A 
Móra d’Ebre existeix un carrer amb el seu 
nom. En una sessió municipal celebra-
da el 24 d’agost de l’any 1905, s’acordà 
posar els noms següents a carrers de la 
població: Pi i Margall, Castelar, Sagasta, 
Anselm Clavé i Ramon Chíes, tots ells po-
lítics republicans, excepte Sagasta, que 
era liberal. 

ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA

Vista de Miravet i la comarca des de la Talaia
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UN VIATGE A TORTOSA

ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA

V
iatjar a Tortosa era una festa, tot i que això podia su-
posar la visita al dentista, o el mareig afegit de viatjar 
en el cotxe de línia per les nombroses corbes de l’an-
tiga carretera, que baixava de Prat de Comte. Passat 

el Fangar s’apropaven a la plana i a Xerta, on apareixia el riu. 
Allí tot era diferent: a l’esquerra les nombroses casetes envol-
tades de corrals, amb una palmera al davant o algun xiprer, 
la sénia i la bassa d’aigua per regar els camps de taronges i 
sobre tot la immensitat de les aigües verdes de l’Ebre, que es 
feien blanques quan saltaven l’Assut. El paisatge de la dreta 
de la carretera era més semblant al del Pinell: costerut, mar-
ges i bancals d’olivers i garrofers.

Arribaven fins l’aparcament dels autobusos d’HIFE, al costat 
de l’estació de Renfe. Des d’allí tot estava a la vora. Primer es 
feien les visites al metge o els encàrrecs, motiu del viatge amb 
alguna possible compra (tot depenia dels mitjans econòmics 
de la família), per les botigues del carrer de Sant Blai o de 
davant del Mercat. Però hi havia dues parades desitjades que 
gairebé ningú es perdia: eren el mercat i el parque. Aquests 
espais emblemàtics de Tortosa esborraven la inquietud que 
havia produït la cara del metge o la frustració de no poder 
comprar aquelles sabates massa cares de la Vila de Sitges. 

Que gran era el mercat per a la mirada infantil. Les veus de 
venedors i compradors es perdien cap aquell sostre tant alt, 
sostingut per uns arcs de ferro.  Quants colors i formes de 
fruites i verdures s’exposaven a la multitud de parades... però 
les que més cridaven l’atenció eren les del peix, on podien 
veure’s peixos que mai arribaven a la pei-
xateria del poble. 

Ara, assegudes a un d’aquells tamborets 
del bar del mercat, era el moment de de-
cidir, quin d’aquells saborosos bocadillos 
demanarien. N’hi havia de truita, d’atún, 
de magre, de xoris, de llonganissa... Des-
prés de comprar també una gasosa, ani-
rien a menjar-lo al Parque. Escollien un 
dels bancs, sota els grans plataners, a 
l’estiu a l’ombra i a l’hivern al sol, men-
javen l’entrepà i disfrutaven de l’ambient 
(la gent que passava, les altes palmeres, 
aquells pins que mai n’havien vist de tant 
grossos), mentre esperaven  que fos hora 
d’anar cap a l’estació del cotxe de línia 
per tornar al poble. 

Allí es trobaven amb veïns que també ha-
vien fet el viatge o coneguts d’altres po-
bles, amb qui feien la xerrada, abans de 
pujar al cotxe. Vora les cinc de la tarda 

s’arribava al Pinell. Havia passat un dia  ple d’imatges, sorolls 
i olors diferents. Tortosa era el món desconegut, ple de coses 
diferents pels ulls infantils, desitjosos de nous paisatges i ex-
periències.

El parc de Tortosa

Interior del mercat de Tortosa

FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA
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ELS VENEDORS AMBULANTS

F a 60 anys que els germans Guarí (Llorenç, Mari Tere i 
Rosita) es van iniciar en la venda ambulant, que havia 
començat el seu pare, Llorenç del Llauner. Abans de la 
Guerra Civil, la família del Llauner tenia una botigueta on 

ara hi ha la badia i un camionet amb el qual proveïen de produc-
tes a les botigues del poble. Durant la Guerra es van refugiar a 
Maella, on van residir fins als anys cinquanta. Allí van muntar una 
botiga de queviures i d’objectes de la casa.

Quan van tornar al Pinell van instal·lar la botiga primer a ca la 
Mariana de la Picaita, la dona del Llauner, i després a la casa que 
van comprar al carrer de Miravet. La Mariana s’ocupava de la bo-
tiga i Llorenç, acompanyat del seu fill gran Llorenç, van començar 
a recórrer els pobles de la comarca i el Baix Aragó amb la venda 
ambulant. L’any 1958 es va incorporar la Mari Tere i finalment, 
l’any 1963, la Rosita “Quan vaig acabar l’escola, als 14 anys vaig 
començar a anar a vendre amb mon pare, i no he parat hasta ara”.

Als inicis, compraven les sàrries i cabassos a ca Bolo i els venien 
a altres pobles, quan encara s’utilitzaven les cavalleries en els 
treballs del camp. També portaven de Barcelona peces de roba 
i retalls (En aquell temps a tots els pobles hi havia modistes que 
confeccionaven la roba a mida). 

A poc a poc va canviar tot, l’economia, els costums i les neces-
sitats de la gent. Ells es van adaptar i van començar a vendre 
la roba a talles, confeccionada en sèrie i també roba interior. El 
primer a independitzar-se va ser Llorenç, que amb la seua dona, 
la Llorença de Montagudet, es va establir pel seu compte fins la 
seua jubilació. Ara ha agafat el relleu l’Óscar, el fill, que continua 
acompanyat de la mare. Normalment fan els mateixos pobles des 
de fa molts anys, així que ja tenen la seua clientela. Cada dia de 
la setmana tenen assignat un poble, de manera que hi passen uns 
dos cops al mes. La seua ruta compren Batea, Corbera, Gandesa, 
la Pobla, Vilalba, les dos Móres, La Serra d’Almos, els Guimets i Benifallet.

La Mari Tere, després de casar-se amb Sacaries l’any 1967, va 
seguir la tradició familiar i van continuar la venda ambulant fins 
fa cinc anys quan es van jubilar. La Rosita va acompanyar el seu 
pare fins a la jubilació i llavors va seguir amb el seu marit, Miquel 
Àngel Miranda. Ja porten uns quaranta anys amb la mateixa fa-
ena, que vol dir llevar-se a les 6 de la matinada per traslladar-se 
i poder escollir el millor espai per instal·lar la parada, segons el 
poble on van. El seu recorregut comprèn Capçanes, Bellmunt, Ca-
basses, Flix, Ribagorça, Ginestar, Miravet, Lledó, Besseit i tots els 

pobles de la Terra Alta, excepte Gandesa. La tornada a casa, normalment, no és abans 
de les tres de la tarda. A partir de les sis de la tarda també obren la botiga de roba que 
tenen al carrer Major. 

La competència cada vegada és més gran, tant en el nombre de venedors, com en 
l’oferta de productes més barats, importats de la Xina o de països en vies de desenvo-
lupament. Des del mes de juliol darrer han començat a patir la crisi que es tradueix en 
una disminució de les vendes “Abans una dona te comprave dos camises i ara et diuen: 
lo mes que ve te’n compraré una altra. La gent té por, per tot lo que diuen a la TV”, co-
menta la Rosita.

ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA

“ABANS UNA DONA 
TE COMPRAVE DOS 
CAMISES I ARA ET 

DIUEN: LO MES QUE 
VE TE’N COMPRARÉ 

UNA ALTRA. LA GENT 
TÉ POR, PER TOT LO 
QUE DIUEN A LA TV”

FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA

Botiga de la Rosita i Miguel Ángel

M. Tere i Sacaries a la seva parada

La Llorença i Óscar el dia de mercat a Gandesa
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SORTIDA DEL PINELL A MIRAVET

ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA

E
l diumenge 15 d’abril, un dia fred 
i ventós per l’època de l’any, 
vam fer una excursió de dificul-
tat mitjana. Vam sortir del poble 

pel camí del Collat i vam baixar fins el 
barranc dels Estolls, que vam creuar per 
prendre el caminet que puja pel barranc 
de les Gangantes. La sendera, restaurada 
fa uns anys, encara es manté en bon es-
tat. En arribar dalt del coll comencen les 
Esmarrades i continuem la senda que en 
alguns llocs conserva el marge de pedra, 
fins a la Murta. Des d’allí tenim una vista 
esplèndida del poble amb la serra de Pàn-
dols al darrera. Trobem el camí de carro 
que puja des del camí dels Brois i deixem 
les Murtes de Pitxell, i de Mingueta a la 
dreta i seguin a l’esquerra cap a la Murta 
de Baix de Calil. A dalt, a l‘esquerra, es 
veu la Talaia de Gaspar, amb la caseta en 
bon estat.

Totes les finques d’aquestes contrades, 
excepte la de Mingueta estan ermes. La 
Murta de Calil ocupa una fondalada que 
s’eixampla una mica abans de començar 
el barranc que desguassa a Llígem. El 
bancals més grans mostren ara una ve-
getació típica de llocs on hi ha humitat: 
esbarzers, fenàs, esparregueres, aritjol, 
i uns oms que han crescut des que tot 
s’ha ermat. A la vora d’un dels bancals 
es pot veure el pou que recollia l’aigua 
dels aiguamolls dels voltants. Ara el pou 
està mig sulsit, però la gent gran recorda 
l’aventura de la colla d’amics de Joan de 
Calil, que van pujar al coll la roda metàl-
lica del pou, des de l’hort de Juanito de la 
Vall, pel de Matarrucs i el de la Blaia fins 
a dalt del coll i d’allí la van baixar cap a la 
Murta. El curiós és que després el pou no 
va funcionar mai.

La baixada pel mig o les voreres de l’es-
tret barranc de la Murta va ser una mica 
difícil per salvar els desnivells entre ro-
ques i pedruscall. Quan semblava que 
ja arribàvem a l’Ebre, encara apareixia 
un altre revolt. Finalment vam veure els 
grans garrofers que encara queden entre 
els horts i les roques que inicien la mun-
tanya. El paisatge va canviar radicalment. 
Una estreta franja d’horts de tarongers i 

mandariners s’estenia entre la mun-
tanya i el riu. Seguim el camí cap a 
l’esquerra fins que desapareixen els 
horts en arribar al pas de Barrufemes, 
límit entre les comarques de la Ribera 
d’Ebre i el Baix Ebre. Des d’aquest lloc 
encara ens queda 6,7 Kms fins a Mi-
ravet que fem pel GR 99.

La sendera, en molt bon estat, se-
gueix la riba dreta de l’Ebre entre pins, 
garrofers, margallons i una vegetació 
de ribera. Voregem per la part alta la 
gran finca de cítrics de Xesa, escalo-
nada en vàries plataformes des del riu, 
fins al peu de la muntanya. A mesura 
que ens acostem a Miravet tornen a 
aparèixer els horts fins que de sobte 
sorgeix la silueta típica de Miravet: el 
castell i el poble vell que baixa fins al 
riu. Encara hem de fer la darrera puja-
da per un camí empedrat, la costa de 
Riago, que dóna al cap de la Vila, a la 
vora de l’església vella dedicada a la 
Mare de Déu de Gràcia i d’allí baixem 
fins a l’esplanada de l’Arenal, a la vora 
del riu, on dinem a la terrassa del bar 
de l’Amadeu. Després, amb els cotxes 
que s’havien deixat al matí, tornem al 
Pinell cansats i satisfets de l’experi-
ència. 

El grup al costat del pou de la Murta de Calil

Vista del castell i el poble de Miravet

Pou a la Murta de Calil

FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA
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La Nostra Terra

LA BIODIVERSITAT DEL PINELL DE BRAI

L
a biodiversitat és la variabilitat d’or-
ganismes vius i els complexes eco-
lògics dels que formen part. Moltes 
vegades no som prou conscients de 

les relacions íntimes entre aquesta i els al-
tres recursos naturals. Així doncs, ens po-
dríem preguntar, per què és important la bi-
odiversitat? Hi ha diverses raons de pes per 
considerar molt important la biodiversitat, 
però aquestes és podrien resumir en tres de 
principals com son el fet de que ens pro-
porciona els beneficis econòmics, ens pro-
tegeix la salut humana i ens dona seguretat, 
a més d’oferir un motiu de gaudir recreatiu 
o estètic.

Dins la biodiversitat, la entomofauna (in-
vertebrats), representa el 95 % de la di-
versitat d’espècies animals del planeta i 
per tant, és bàsic tenir-ne un coneixement 
per entendre qualsevol aspecte relacionat 
amb biodiversitat. Malauradament, l’ento-
mofauna per la seva abundància i caracte-
rístiques, també és la més desconeguda i 
desprotegida i per tant, la que més neces-
sitaria una intervenció. 

No obstant, poc a poc, anem donant més 
valor a aquest tipus d’animals. L’agricul-
tura ecològica, el control de plagues, les 
afectacions d’espècies invasores (com la 
mosca negra), l’apicultura, .... estan pro-
duint que hi hagi un interès cada cop més 
creixent en aquests petits animals que ens 
envolten i del que en depenem molt més 
del que ens pensem.

I això ens ha dut a la necessitat per co-
nèixer quins organismes formen part dels 
ecosistemes, i molt especialment els dels 
sistemes naturals presents al municipi del 
Pinell de Brai. Això, ens ha mogut a enge-
gar un ambiciós projecte: conèixer quina 
és i com està distribuïda en el temps i 
l’espai la diversitat biològica del nostre 
municipi. Som conscients de que serà un 
projecte de complexitat màxima i llarga 
durada, i que a més implicarà la participa-
ció i complicitat de molta gent, tant d’es-
pecialistes diversos vinguts de tot arreu 
com de gent del poble. No dubtem que els 
beneficis que s’obtindran pel poble i els 
seus ciutadans seran nombrosos, i que els 
avantatges de tenir un profund coneixe-
ment de la biodiversitat del Pinell de Brai 
es veuran en un futur.

Fent una cerca sobre quants organismes 
ja es coneixen del nostre municipi al Banc 
de Dades de Biodiversitat de Catalunya 
(http://biodiver.bio.ub.es/biocat/ ), ens 
hem trobat amb unes xifres molt baixes, 
molt especialment els d’invertebrats i 
artròpodes, que de ben segur hi ha uns 
quants milers d’espècies al Pinell de Brai. 

Durant el projecte es faran servir diverses 
metodologies que permetin mostrejar tot 
el ventall d’hàbitats i maximitzar d’aques-
ta manera l’estudi i el coneixement de la 
diversitat biològica del municipi. Entre 
aquests, hem començat per utilitzar les 
anomenades trampes Malaise, que són 
xarxes de tela de malla molt fina de co-
lor negre, blanc o negre/blanc de forma de 
tenda de campanya que funcionen com a 

interceptores del vol de principalment di-
ferents insectes voladors. S’han col·locat 
diverses d’aquestes trampes per tot el 
municipi, especialment la serra de Pàndols 
i la de Cavalls, i romandran en funciona-
ment durant uns sis mesos. Llavors les 
mostres recollides s’analitzaran i s’identi-
ficaran totes les espècies per conèixer la 
diversitat d’aquests paratges.

Aquesta important i 
ambiciosa tasca, que 
tot just ha començat, 
compta amb l’estre-
ta col·laboració del 
Daniel Ventura, un 

biòleg especialitzat en entomologia, que 
és l’estudi dels invertebrats, molt especi-
alment els insectes. Amb una llarga expe-
riència com a investigador en entomologia 
i ecologia en diferents centres de recer-
ca del país, coordinarà juntament amb en 
Sergi Serrano, veí del poble i estudiós de 
les formigues, la considerable tasca de 
mostreig, separació, identificació i orga-
nització de tot el material d’invertebrats 
recollits en les diverses campanyes d’es-
tudi que es duen a terme actualment i que 
també es faran durant els pròxims anys. 
També serà l’encarregat de fer arribar als 
nombrosos especialistes i investigadors, 
tant del país com de l’estranger, les dife-
rents mostres d’organismes per que es pu-
guin estudiar i identificar adequadament. 
Donat que serà una llarga i feixuga tasca, 
i amb unes esperades i importants reper-
cussions per bé i benefici del poble del 
Pinell de Brai, esperem un fort i fervent 
recolzament de tothom.

DANIEL VENTURA I SERGI SERRANO

“NO OBSTANT, 
POC A POC, ANEM 

DONANT MÉS VALOR 
A AQUEST TIPUS 

D’ANIMALS. “
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El dia 20 d’abril, el president de la Diputació acompanyat de diputats provincials i alcaldes de pobles veïns pronuncia un parlament a la 
Pianola amb motiu de la inuguració del nou pont i dels accessos al poble.

IMPACTES VISUALS
La indiferència de tots els qui tiren les deixalles pel carrer, el vent i 
l’abandonament, han convertit els voltants del Sindicat en un dipò-
sit de plàstics i envasos.

SANT JORDI AL PINELL
Els alumnes de l’escola Cèsar Martinell van celebrar el dia de Sant 
Jordi als porxos de l’Ajuntament, oferint llibres i roses a tot el poble.

FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA
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E
l dissabte 24 de març es va 
portar a terme al Pinell la 
jornada de neteja dels es-
pais fluvials, organitzada per 

l’Ajuntament, amb la col·laboració 
dels pares i mares de l’escola, l’Asso-
ciació Escarritxaulls i l’ADF. Pel matí 
petits i grans van recollir, des del 
Pont fins a la Depuradora, dues trac-
torades de plàstics, envasos, ferros i 
diversos materials de rebuig, que es 
van dipositar a l’àrea de recollida se-
lectiva d’escombreries de la població. 
Per la tarda es van tornar a trobar per 
realitzar una plantada d’arbres i plan-
tes aromàtiques al parc Infantil i a la 
Bassa. Així els petits se socialitzen i 
aprenen a respectar i valorar el que 
tenen. 

FEM DISSABTE

Els petits s’ho van prendre amb molt d’interés

Per la tarde es van plantar diverses flors i arbres al parc infantil

Neteja per la zona del Gualero i darrera de les cases
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LA FESTA DE SANTA MAGDALENA

A
quest any la festa de Santa Magdalena va 
caure el dia 21 d’abril, un dia esplèndid, tot i 
les tronades i vent de la resta de la setmana. 
Com cada any, la vespra i el dia de la pujada 

a l’ermita es van celebrar tots els actes tradicionals.

Els quintos porten la peanya de Sta. Magdalena a la processó de la nit

Els jovens venten la campana la vespra de la festa Arribada a l’ermita, en processó, des del collet de la Salve

FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA
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I TROBADA COMARCAL DE PATINATGE ARTÍSTIC

EL CORPUS AL PINELL

D
iumenge 25 de març es va ce-
lebrar al Pinell la I Trobada Co-
marcal de Patinatge Artístic, 
organitzada pel Consell Esportiu 

de la Terra Alta i l’AMPA de l’escola César 
Martinell del Pinell, amb la col·laboració del 
Consell Català de l’Esport, la Diputació de 
Tarragona, el Consell Comarcal de la Terra 

Alta i l’Ajuntament del Pinell. Van participar 
119 alumnes de les escoles de Batea, Bot, 
Corbera, Gandesa, el Pinell i Vilalba.
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Processó de Corpus, amb els xiquets i xiquetes que van fer la comunió
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DIÜRÈTICA CARXOFA

A
favoreix la secreció biliar i és an-
ticancerígen. Per la seva composi-
ció, la carxofa no és només un ali-
ment que aporta nutrients sinó que 

es revela com a eficaç protector de la salut. 
Les seves aportacions baixes en calories i 
la seva alta proporció d’aigua i fibra la con-
verteixen en un recurs excel·lent de les 
dietes d’aprimament. A la vegada, el seu 
alt contingut en fibra, vitamina C i flavonoi-
des antioxidants ajuden a l’organisme en 
la prevenció del càncer i altres patologies 
cardiovasculars, com queda de manifest en 
les investigacions que està portant a terme 
Rafael Rosell, un referent en la investigació 
sobre el càncer de pulmó. En l’actualitat 
està iniciant un projecte per mesurar com 
inhibeixen les carxofes el creixement de les 
cèl·lules cancerígenes.

FUNCIONS I APLICACIONS

Utilitzat des de l’Antiguitat, no va ser fins al 
segle XX quan es va poder aïllar de la car-
xofa el compost al que es deu la seva re-
putació: la cinarina, un actiu que afavoreix 
la secreció de bilis i permet lluitar contra 
els problemes de fetge (cirrosis alcohòlica, 
toxines, hepatitis, entre d’altres).

La seva virtut principal radica en el seu 
poder com a diürètic, pel que és molt nor-
mal que la carxofa s’utilitzi en dietes hi-
pocalòriques, així com en dolències que 
requereixen d’una important eliminació de 
líquids, com és el cas de l’artritis o gota. 
Encara que la seva funció més destacada i 
que s’ha de remarcar és el fet de que actua 
com a protector del fetge i potenciador de 
la seva funció.

Rica en enzims digestius, potassi i mag-
nesi, facilita l’eliminació de líquids i les 
digestions pesades al afavorir la secreció 
biliar. Per si tot l’anterior no fos suficient, 
és antidiabètica, ja que té la capacitat de 
rebaixar el nivell de sucre en sang. També 
pot convertir-se en una ajuda sana i molt 
natural per a combatre els índexs elevats 
de colesterol. A més a més, disminueix la 
pressió arterial, és capaç de previndre l’ar-
teriosclerosi i obté uns resultats molt po-
sitius en la recuperació d’alguns accidents 
cardiovasculars com l’infart de miocardi o 
l’angina de pit.

Com ja hem dit, les fulles de carxofa con-
tenen cinarina coma principi actiu. Un actiu 
que genera una important activitat diürèti-
ca, lipolítica (redueix la síntesi de colesterol 
i lípids augmentant així la seva eliminació), 
a més a més de ser lleugerament laxant, el 
que millora la seva funció digestiva.

CINARINA COM A PRINCIPI ACTIU

És molt destacable l’efecte protector que 
exerceix la cenarina sobre el sistema di-
gestiu i, que en particular, sobre el funci-
onament hepàtic biliar, ja que estimula la 
regeneració de les cèl·lules del fetge. S’ha 
demostrat que la cinarina aconsegueix 
augmentar la producció de bilis necessària 
per a la digestió de les grasses. Per això, 
la carxofa facilita les digestions pesades. 
A més a més, exerceix un efecte positiu 
sobre el ronyó, ja que augmenta la pro-
ducció d’orina, d’aquesta forma s’afavoreix 
l’eliminació de toxines, d’aquí la seva fama 
de depurativa. La isolina, també present 
a la carxofa, a part de tenir les propietats 
clàssiques de les fibres alimentàries per a 
regular el trànsit intestinal, contribueix a la 
millor absorció del calci, a l’estimulació de 
les defenses naturals de la flora intestinal i 
a reduir el colesterol, el que converteix a la 
carxofa en un aliment molt aconsellat en la 
dieta dels diabètics.

Revista Integral núm; 388, pàg; 80

ASSUMPCIÓ PALAU

Opinions

FEM POBLE

E
ls petits comerços d’un poble són l’ànima, els que 
donen vida al poble. Us heu parat a pensar que quan 
sortim de casa en la bossa del pa, lo cistell i lo mo-
nedero ens trobem algun veí o veïna, ens saludem: 

bon dia…

Moltes vegades fem la xarradeta intercanviant punts de vis-
ta, preguntant per això i per allò, ens interessem per la fa-
mília tant per coses tristes o alegres.

Les botigues del poble també donen directa o indirectament 
faena, que com s’estan posant les coses actualment són 
de tindre en compte i que hem de cuidar entre tots. No ens 

hem de sentir ni condicionats ni obligats, hem de puguer 
anar a comprar a tots els establiments, hem de ser solidaris 
amb tots. Hi ha una dita que diu: Quan surt el Sol, surt per 
tothom.

Un exemple que recolzo i reivindico és la pagesia. Les pa-
geses i pagesos del poble poden utilitzar els establiments 
per vendre els seus productes tant la verdura com la fruita, 
mel, olives, vi, oli, etc. Tindre a l’abast productes frescos, 
ben cultivats, ecològics i de proximitat és una sort que no 
tothom en pot gaudir. No ho trobeu un intercanvi fantàstic?

ASSUMPCIÓ PALAU

“RICA EN ENZIMS DIGESTIUS, POTASSI I 
MAGNESI, FACILITA L’ELIMINACIÓ DE LÍQUIDS 
I LES DIGESTIONS PESADES AL AFAVORIR LA 

SECRECIÓ BILIAR.”



FOTOS: ANTÒNIA SERRES BUENAVENTURA
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VIOLÈNCIA DE GÈNERE, ASPECTES PSICOLÒGICS

L
a violència de gènere és avui una 
terrible realitat social que s’es-
tén per tots els països i afecta a 
tots els nivells socials, culturals 

i econòmics. Una de les formes més 
comunes de violència de gènere, és el 
maltractament a la dona per part de la 
seva parella.

En la nostra societat, el grau de cons-
ciència, la visibilitat o la percepció de 
la violència contra les dones, és molt 
divers. Probablement, la majoria estaria 
d’acord a qualificar una bufetada o un 
cop de puny com a maltractament físic, 
o una humiliació brutal com a violència 
psicològica, però, en disminuir la grave-
tat dels fets violents, l’acord no serà tan 
generalitzat.

Les persones que atenen dones mal-
tractades coneixen aquest fenomen: 
dones que viuen en condicions de 
menyspreu, d’humiliació, d’abús, con-
trolades, també agredides físicament o 
sexualment, que viuen aquestes situa-
cions amb la “normalitat” que produeix 
l’habituació. Deixant de costat aquelles 
dones que perceben amb total claredat 
el maltractament, i no obstant no pen-

sem que poden sortir-se’n pels obsta-
cles i dificultats que es trobaran, eco-
nòmiques, socials, jurídiques, etc.

Una persona maltractada desenvolu-
pa una sèrie de símptomes i trastorns, 
essent els més freqüents el trastorn 
d’estrès postraumàtic i la depressió. A 
més, quan la dona és degradada, me-
nyspreada i ridiculitzada per la seva 
parella, disminueix la seva autoestima 
i seguretat, i desenvolupa sentiments 
d’autoculpa, aïllament social, ansietat, 
símptomes somàtics, etc. I en tots els 
casos por.

Generalment, els abusos comencen en 
els primers anys de relació, i la seva 
freqüència i intensitat sol augmentar 
amb el pas del temps. Generalment, en 
els primers moments de relació, la vio-
lència no és constant, sinó que es dóna 
per cicles o fases que alternen fases 
d’agressió i fases d’afecte. Això s’ha 
descrit com “el cicle de la violència”, en 
el qual es donen tres fases que poden 
ser variables quant a intensitat i dura-
da: la primera fase és la d’acumulació 
de la tensió, i es caracteritza per petits 
incidents que porten a incrementar la 
tensió entre la parella. L’home es mos-
tra cada cop més susceptible, i troba 

motius de conflicte en cada situació. 
Aquesta tensió acumulada dóna lloc a la 
segona fase, en què la tensió acumula-
da esclata i produeix l’agressió. Imme-
diatament després ve la fase de la lluna 
de mel, en la qual l’agressor demana 
disculpes, es mostra molt penedit, molt 
carinyós, i promet que no tornarà a pas-
sar. Però aquesta lluna de mel, que és 
la que manté en la víctima la il·lusió del 
canvi, i explica, en part, la continuïtat 
de la dona en la relació, cada cop es 
redueix més i arriba a desaparèixer.

Darrera de la violència de l’home vers la 
dona, s’amaga, sobretot, un problema 
de masclisme.

Per això a l’hora d’abordar aquest greu 
problema, són importants les polítiques 
de protecció i intervenció a la dona, i 
també els programes dirigits als ho-
mes maltractadors, però sobretot, són 
importants les accions de prevenció en 
tots els àmbits, laboral, social, educatiu 
i familiar. Cal educar els nostres nens 
i joves en valors d’igualtat i tolerància; 
cal educar-los en hàbits i conductes 
de responsabilitat compartida per era-
dicar conductes i actituds de domini i 
desigualtat, tant en la parella com en el 
marc de la societat general.

FRANCESCA MONCLÚS I NÚÑEZ
PSICÒLOGA DEL SIAD

Servei d’informació i d’atenció a les dones

Xerrada al Pinell dels Mossos d’Esquadra sobre la violència de gènere
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Sortides

SORTIDA A BARCELONA

F
a la vista enrere i exclama: “És curi-
ós!”. I la seva acompanyant afegeix: 
“I’estrany”. Segurament van ser les 
paraules del dia. Quasi quaranta 

persones, de totes les edats, de províncies 
i vestides de muntanya, envaeixen la ciutat 
per mirar d’entendre una mica com redimo-
nis funciona aquella bèstia d’asfalt que surt 
a diari al Telenotícies.
La idea original d’esta raresa recau en Jo-
sep Casals, en Gómez i en Joan Masmitjà 
de Besalú, cansats de veure pixapins per 
les muntanyes de la Garrotxa i demés pa-
ratges gironins. Amb el temps, va acabar 
sent l’excusa perfecta per tal que pinellans 
i banyolins es retrobaren en territori neutral 
després de dos anys d’intercanvi cultural a 
nord i sud.
I així va ser que, amb l’ànima de Mossén Je-
roni fent de far, ens vam trobar el diumenge 
6 de maig a la Sagrada Família. Ni més ni 
menys. El temple inacabat d’Antoni Gaudí és 
un dels símbols de la ciutat. Bé, un ja dub-
ta si ho és el temple o el flash de la Nikon 
disparat per un japonès somrient. I és que 
per entendre la Barcelona actual cal pas-
sejar per esta esplanada, per poc que ens 
agraden les multituds. També va bé repas-
sar algunes xifres. Al 2011, quasi 7,5 milions 
de turistes van passar per la capital, segons 
xifres oficials. Tot un rècord en temps de 
crisi i el sector clau per als propers anys, 
clamen els polítics. 
Després d’esmorzar sense haver començat 
a caminar –les bones costums i els manuals 
de l’excursionista estàndard s’han quedat 
a l’autobús- ens enfilem Eixample amunt, 
passant pels barris de Guinardó, Can Baró 
i buscant el Carmel. Passem, entre d’altres, 
pels Jardins del Príncep de Girona, antic re-
cinte militar avui centre social, o pel Parc 
de les Aigües, autèntic oasi pels veïns de 
la zona que els aïlla de la sorollosa Ronda 
Guinardó. 
Seguim ascendint i notem com el paisatge 
varia. Poc a poc canviem els edificis alts 
de pisos per les casetes anàrquiques. És 
l’urbanisme d’urgència, que a Barcelona va 
ser la norma durant tot el Franquisme i els 
primers anys de la Transició, quan la ciutat 
acollia milers i milers d’immigrants que bus-
caven feina i somnis a la gran ciutat. Molts 
d’ells, davant la impossibilitat de costejar un 
lloguer o de comprar un habitatge digne, es 
van allotjar en barraques. I el que havia de 
ser una situació provisional es va convertir 
en permanent, amb tot el que implica viure 

famílies senceres en pocs metres quadrats, 
sense llum, aigua, sanitat ni educació. I no 
eren casos aïllats, sinó que les estadísti-
ques oficials franquistes –com les de les 
manifestacions, fiabilitat zero- parlen de 
20.000 barraques arreu de la ciutat als anys 
seixanta.
Un d’aquells barris de barraques és Els 
Canons, on vint i pocs anys abans que 
s’instal·lessin els barraquistes hi havia ha-
gut algunes de les bateries antiaèries que 
defensaven Barcelona –és un dir- dels con-
tinus bombardejos franquistes. Més de 200 
en menys de dos anys. Aproximadament un 
cada tres dies. Impossible saber el nombre 
exacte de víctimes de la barbàrie. Visitem, 
doncs, un espai ple de memòria i d’històries 
de sacrifici i dificultats que hauríem de re-
cordar cada vegada que engeguem la llum 
del menjador o l’aixeta de la dutxa.
A pocs metres d’este antic nucli barraquis-
ta, i havent travessat la carretera del Car-
mel, ens trobem amb un dels altres espais 
genuïns de la Barcelona oficial, la que els 
darrers anys s’ha posat guapa i ha estat fil-
mada per Woody Allen. Hem arribat al Parc 
Güell, que ens rep amb música festiva i, de 
nou, flashos i somriures a dojo. És moment 
per fer una ullada al perfecte balcó de la 
ciutat –de Badalona i el Maresme al Camp 
Nou i l’aeroport- que Gaudí va idear per als 
habitants d’una colònia quasi utòpica on mai 
va arribar a instal·lar-se ningú, i que s’ha 
convertit en un dels màxims exponents del 
modernisme català i en punt de peregrinació 
per guiris de tota raça, classe i condició.
Pujar per tornar a baixar? Sí, ja hem dit que 
tota semblança amb una excursió habitual 
és pura coincidència. Baixem fins a la Ron-
da de Dalt, al barri de la Vall d’Hebron, des 
d’on tornarem a ascendir fins a la carretera 

de les Aigües, camí del Tibidabo i lloc de 
trobada per als qui també a Barcelona te-
nen ganes de sortir a fer esport en un entorn 
agradable després de la feina. La pujada es 
fa dura per als més menuts, però la paci-
ència dels pares fa que ningú abandone. La 
comitiva s’estira, i es formen petits grups 
que fan petar la xerrada i es posen al dia de 
les respectives vides. 
Més tard de l’hora prevista, però amb il·lusió 
i ganes de dinar, arribem al Tibidabo, punt 
més elevat de la sortida, 512 metres per so-
bre del nivell del mar. Decidim dinar al peu 
de l’església, i els entrepans s’acompanyen 
amb diferents tipus de vins que surten de 
les motxilles com bolets. Quan més d’un ja 
es corda el calçat per anar tirant, en Xavi 
agafa la paraula per recordar-nos que en 
Josep Casals acaba de fer 50 anys. I per 
celebrar que sense ell no hauria estat possi-
ble la trobada de germanor, postres de luxe: 
buunyols, ratafia i mistela per tothom!
Amb l’estomac ple, toca el descens cap al 
Metro, que ens havia de dur fins a la plaça 
d’Espanya per la segona part de l’excursió: 
la pujada a Montjuic. Quan hi arribem, però, 
és tard per fer-ho, i convenim a deixar-ho 
per una altra ocasió. Malgrat que queda 
incompleta, el recorregut ha d’haver estat 
suficient per acomplir els dos grans propò-
sits del dia. El primer, mantenir la flama de 
l’amistat ben encesa. El segon, entendre 
que sota un sol nom de ciutat s’amaguen 
infinites realitats diverses, molt o poc co-
negudes, més o menys justes. Glamour, mi-
sèria, turisme, densitat de població, iots de 
luxe, accés a la cultura, supervivència, parc 
Güell, famílies desnonades. Una sola mone-
da amb mil cares diferents. Fins una altra, 
Barcelona!

XAVIER PRERA

FOTO: XARI



Oficina d’atenció al consumidor

18

SMS PREMIUM: NO CAURE EN LA TRAMPA

REGISTRE DE 
TEMPERATURES 

I PLUVIOMETRIA 
DEL TRIMESTRE 

MARÇ-ABRIL-
MAIG DE 2012

E
En la taula següent s’expressen les 
temperatures màximes, mínimes i 
mitjanes dels mesos de març, abril i 
maig de 2012. En el gràfic de barres 

les precipitacions dels mateixos mesos.

El Temps

AGUSTÍ COLELL

Març Abril Maig

dia 31 9 1 6 12 1

màxima / mínima 27.4 5.0 27.4 5.0 35.5 8.8

temperatura mitjana 15.1 16.1 21.0

OFICINA D’ATENCIÓ AL CONSUMIDOR DEL CONSELL COMARCAL DE LA TERRA ALTA

“AQUESTA JUNGLA VA SER TERRITORI SENSE 
LLEI FINS AL 2009 EN QUÈ VA ARRIBAR UN 

CODI DE CONDUCTA QUE NINGÚ RESPECTA. “

Acabem de rebre un missatge de text al 
mòbil, el llegim ràpidament i l’esborrem, 
no ho sabem però ens acaben de cobrar 
1,42€. La factura d’aquests missatges 
pot pujar més que la de la llum o la de 
l’ADSL. S’anomenen SMS Premium, la 
immensa majoria són un engany, capten 
els seus client mitjançant trucs. Com es 
tracta de serveis de subscripció en te-
nen prou amb una única vegada que ens 
enredin, poden fer una fortuna a base 
d’enviar-nos missatges.

Les trampes són variades, moltes a 
través de les animacions i imatges on 
line, insertades en una pàgina web i 
dissenyades per atreure l’atenció dels 
navegants (diners fàcils, descarregar 
un programa, una endevinalla...que us 
acabaran demanant el vostre número de 
mòbil).

Aquesta jungla va ser territori sense llei 
fins al 2009 en què va arribar un codi 
de conducta que ningú respecta. Aquest 
diu que la publicitat ha d’informar sobre 
el preu i les característiques del servei. 
Un altra exigència del codi de conduc-
ta és que abans de contractar el client 
rebi un missatge informant-li del que va 
a fer, i al que s’ha de contestar amb la 
paraula ALTA si se segueix interessat, i 
després ha d’arribar un altre missatge 
per a confirmar la contractació.

Al darrere d’aquest negoci no hi estan 
únicament les operadores, còmplices 
d’aquest joc, els grans beneficiaris són 
les empreses que s’encarreguen d’en-
viar-nos els missatges. El més normal 
és que el consumidor no se’n recordi de 
quan va donar el seu número de mòbil a 
una empresa de la que mai havia sentit 
a parlar però que li està costant molts 
diners.

Per escapar d’aquesta estafa podem 
trucar al nostre operador perquè bloque-
gi tots els serveis de missatgeria Premi-
um, inclosos els de subscripció. Si algun 
dia els necessitem podrem activar-los 
de nou.

Si ja ens arriben, el remitent és un nú-
mero de sis xifres 79XXXX, reaccio-
nem ràpidament, seleccionem un dels 
missatges rebuts i contestem a aquest 
número amb un SMS, únicament amb la 
paraula BAJA. Podem reclamar a l’ope-
rador les quantitats cobrades per aquest 
concepte. Si paguem la resta de la fac-
tura no ens poden tallar la línia.

Finalment, si no atenen les nostres re-
clamacions podem dirigir-nos a les Ofi-
cines d’Atenció al Consumidor més pro-
peres al nostre domicili.
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Passatemps

AGUSTÍ COLELL

3
SUPOSEM QUE A=33, B=34, 
C=35,... CALCULA EL PRODUCTE 
(X-A)·(X-B)·(X-C)...·(X-Z)

2
AL CARRER MAJOR HI HA SIS BO-
TIGUES A LA MATEIXA VORERA. 
LA FARMÀCIA ESTÀ A UNA PUNTA. 
LA CARNICERIA ENTRE LA PEIXA-

TERIA I LA PASTISSERIA.LA FRUITERIA A 
LA DRETA DE LA FARMÀCIA. L’ESTANC A 
L’ESQUERRA DE LA PASSTISSERIA. LA PEI-
XATERIA A LA DRETA DE LA CARNICERIA. 
DEDUEIX LA POSICIÓ.

4
INTENTA RESOLDRE ELS DOS SU-
DOKUS SEGÜENTS. EL SEGON COS-
TA UNA MICA MÉS DE RESOLDRE.

Solucions als passatemps de la revista 63

1 2 
Suposem t els anys que han 
passat des de que Xavier te-
nia la meitat de l’edat actual 
de la Laura. Xavier tenia 21-t 

anys, i la Laura l’edat actual menys t. 
Com que actualment té 2(21-t) llavors 
tenia 2(21-t)-t que coincideixen amb 
21, l’edat actual de Xavier. És a dir: 
2(21-t)-t=21, operem al membre de 
l’esquerra i tenim 42 - 3t=21, aïllem t 
obtenint t=7 anys.

3 
La superfície de cada quadrat petit és 
a2. La superfície dels tres petits serà 
3a2. El quadrat del marc té una super-
fície total de 4a2 (=(2a)2), i si li restem 

la part buida central que és a2, tindrem que el 
marc és 3a2.

1
EN EL TAULER D’ESCACS 
DE L’ESQUERRA HI HA UN 
REI, UNA REINA, UNA TOR-
RE I UN ALFIL DEL MATEIX 

COLOR. ESTAN EN LES CASELLES 
DELS CERCLES I LES CASELLES 
2A, 4G I 8D ESTAN DOBLEMENT 
AMENAÇADES. AMB AQUESTA IN-
FORMACIÓ INTENTA ESBRINAR LA 
POSICIÓ DE CADA PEÇA. 

4 x 2 = 8

1 x 5 = 5

9 X 4 = 36

12 x 1 = 12

3 x 3 = 9

totals 15 70
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ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA 3-02-12
• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar demanar a la Diputació una sub-

venció per al projecte de xarxa de gas als carrers: Lleida, Major, Sant 
Domènec, Posada, Pau Picasso, de la Creu, Sant Roc, Calvari, de la 
Font, Bonaire, Terra Alta, del So, del Barranc, Alt. 

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar demanar bestreta a Base gestió 
d’ingressos de la Diputació, en la quantia màxima possible, respec-
te les contribucions especials de l’obra Pavimentació i reposició de 
serveis c/ Miravet.

• S’ACORDA, per 5 vots a favor (4 PM i 1 ERC) i 4 abstencions (CIU), 
aprovar ratificar decret d’alcaldia nº 39, de 23-1-12, en que s’acorda 
no renovar conveni firmat en 26-6-01 i addenda de conveni de 11-
7-05 amb les empreses Extractivas Suministros Arcilla SA i Arcillas i 
Arenas Refractarias Pándols SA.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar manifestar oposició de l’Ajun-
tament a l’atorgament de la concessió d’explotació minera “Pinell” 
núm. 2292-1 derivada del permís d’investigació “Brois” núm. 2.292 
fins que no existeix un informe de l’Agència Catalana de l’Aigua, Dep. 
de Salut, Dep. de Medi Ambient, i Àrea de Medi Natural de la Genera-
litat que determini, de forma clara, que no afectarà la seua explotació 
a l’aqüífer i l’aigua a subministrar al municipi.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar demanar al Dep. de Benestar i 
Família la inspecció i registre del centre de dia i residència de gent 
gran del municipi. 

• Donar compte d’escrit presentat pel grup ERC al Parlament de Cata-
lunya demanant iniciar els tràmits per concertar places en el centre 
de dia del municipi i centre de nit per l’any 2013.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar demanar al pla PUOSC prorroga 
fins 31-12-12 per la licitació de l’obra Pavimentació i serveis c/ Bar-
reres inclosa al pla PUOSC 2011.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar demanar a Base gestió 
d’ingressos Diputació lliurament de bestreta respecte als tri-
buts municipals de 20.000 € per pagar factures endarrerides. 

Donar compte d’extractes bancaris i relació de factures per pagar
Despeses: Factures 2011 pendents pagament (veïns poble): 17.663,26 
€; (fora poble): 140.420,37 €. Certificacions obra pendents pagament: 
126.164,67 €. Factures 2012 pendents pagament (veïns poble): 371,73 
€; (fora poble): 7.528,99 €.
Ingressos: Subvencions pendents d’ingressar: 510.970,96 €. 
Saldos bancaris: Caixa de Pensions: 60.000 € (ingrés afectat per projec-
te futur Cooperativa). Catalunya Caixa: 131.506,57 €. Banc Santander: 
9.199,63 €.

Informació d’alcaldia
Informa que en la darrera junta general del COMEBE, s’ha garantit l’ober-
tura durant dos cops a la setmana durant tot l’any. S’ha passat de 1.200 
€ a 3.000 €. Es farà la convocatòria de 4 places de 1/2 jornada (Vilalba 
d’Arcs, Corbera d’Ebre, La Fatarella, El Pinell de Brai).
Informa, en relació a les bombes d’aigua, que el sistema de GSM que es 
proposa per l’empresa proposat pel regidor Pallarés, és el sistema que ja 
existeix actualment. S’està pendent d’instal·lar una antena per millorar la 
cobertura, que val aprox. 100 €.
Informa que el cost aprox. de la festivitat de Nadal és de 3.000 €, els 
altres anys era una quantia més gran i han existit actes variats com Quico 
el Celio, activitats organitzades per Punt Sud, etc. Aquesta despesa estava 
finançada en part amb una subv. de l’Institut Català de la Dona.
Informa que el dimarts els bombers jubilats vindran al poble.
Informa de que està prevista una reunió amb l’empresa Aventalia ener-
gies renovables SA i l’Ajuntament de Benifallet per tractar el projecte de 

mini parc eòlic i les mesures de publicitat. Es convida a tots els regidors 
a assistir-hi. 
Informa que avui ha visitat l’Ajuntament un tècnic de l’ACA. Els ha infor-
mat que l’aigua de la depuradora no surt com hauria de sortir. Cal millorar 
el servei. “També els hem informat que volem portar amb voluntaris la 
neteja del barranc. Des de l’ACA ens han dit que potser traspassen la 
gestió de la depuradora als ajuntaments”.
Informa de que han rebut la visita dels tècnics de Diputació. S’ha proposat 
fer la restauració de l’edifici de l’estació en fases, cal prioritzar els serveis 
bàsics (llum i agua), cal renegociar el conveni amb ADIF.

Precs i preguntes
El regidor Pallarés (CIU) pregunta si ha vingut algun tècnic de comuni-
cacions a analitzar el problema de la bomba d’aigua. El regidor Vallespí 
(PM) i l’alcalde manifesten que per solucionar el problema s’han analitzat 
diferents solucions. Una seria amplificar la senyal, que es va descartar o 
bé allargar l’antena per tenir més cobertura.
El regidor Martínez (PM) manifesta que “en el passat Ple, el regidor Segu-
ra (CIU) va manifestar que jo era un regidor de cap de setmana. Vull saber 
en què es basa, en una dada objectiva o subjectiva”. El regidor Segura 
(CIU) respon que no contestarà: “En el passat Ple, l’alcalde va donar per 
finalitzat aquest tema i jo el dono per acabat. Al no existir repliques en 
l’anterior Ple, jo no vull fer més comentaris.” El regidor Martínez res-
pon: “Vaig demanar reducció de mitja jornada a Ensenyament per al curs 
2012-13 i per tant deixo de cobrar la meitat del sou durant un curs sencer 
per poder complir amb les meues obligacions de regidor. No sóc regidor 
de cap de setmana, ja que dedico dos dies laborables a l’Ajuntament.”
El regidor Martínez manifesta que existeixen problemes de finançament 
i tresoreria. S’estan plantejant mesures per reduir la despesa de la Fira. 
Van tenir una reunió amb els artesans. Caldrà ajustar el pressupost. Com 
president de la Fira, demana, adreçant-se al regidor Segura, com a pre-
sident de l’edició anterior, que els aporti un balanç desglossat de l’any 
2011, si li va bé, en un termini de 15 dies. L’esmentada informació, és 
vital per poder confeccionar un pressupost més realista i acurat. 
El regidor Segura, després de dubtar entre presentar el balanç davant la 
junta de l’associació de la Fira o el Ple de l’Ajuntament, finalment mani-
festa la seua conformitat en fer-ho en el Ple de l’Ajuntament i respondre 
les preguntes que se li facin. Manifesta que les factures que van justificar 
les subvencions van tenir el vist-i-plau del secretari-interventor. Ell també 
pot aclarir el que faci falta.
L’alcalde, manifesta que quan tinguin fet el pressupost de 2012, faran una 
reunió prèvia amb tots els regidors. 

ACTA SESSIÓ 
EXTRAORDINÀRIA 24-02-12

• S’ACORDA, per 5 vots a favor (4 PM i 1 ERC) i 4 vots en contra (CIU), 
aprovar sol·licitud al Dep. de Governació d’ajut per compensacions 
econòmiques a favor de l’Ajuntament perquè aboni retribucions a 
determinats càrrecs electes locals, convocatòria 2012, i determinar 
la seua distribució entre dos càrrecs electes locals: Regidor Aleix Fa-
neca, dedicació parcial 50 % durant 10 mesos (de març a desembre 
de 2012). Salari: 729 € bruts de març- agost, 364 € bruts de setem-
bre a desembre. Regidor Marc Martínez, dedicació completa, 100 %, 
durant 4 mesos (de setembre a desembre de 2012 ). Salari: 729 €. 
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• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar demanar subvenció per al pro-
jecte de xarxa de gas al Dep. d’Empresa i Ocupació per 106.474,64 
€ als carrers: Lleida, Major, Sant Domènec, Posada, Pau Picasso, de 
la Creu, Sant Roc, Calvari, de la Font, Bonaire, Terra Alta, del So, del 
Barranc, Alt. 

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar actualització pla Infocat, per in-
cendis forestals.

• S’ACORDA, per unanimitat (el regidor Faneca (ERC), s’ha abstén a 
l’apartat c i el regidor Vallespí (PM) al d), aprovar atorgar una boni-
ficació a: a) Maria Catalina Boquera Borrull, b) Francisco Amposta 
March, c) Sonia Gabarri Benaiges, d) Ricard Vallespí Montagut res-
pecte al pagament de l’ICIO, consistent en només pagar el 2,5 % 
d’aquest impost, enlloc del 4 % vigent des de l’1-1-12, vist la na-
turalesa de les obres a realitzar i resta de circumstàncies existents 
d’acord amb l’expedient instruït.    

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar conveni amb el Consell Comarcal 
per a la redacció, manteniment, implantació, actualització i revisió 
dels plans municipals en matèria de protecció civil.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar moció de suport al Corredor del 
Mediterrani com a infraestructura prioritària en la revisió de la Xarxa 
Central Transeuropea de Transport (Core Network).

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar moció presentada per UGT i 
CCOO respecte als drets dels treballadors arran de la última reforma 
laboral.

• Donar compte del balanç de la Fira d’Artesania, any 2011, presentat 
pel seu anterior president, Sr. Segura, de: 26.948,50 € d’ingressos i 
31.739,23 € de despeses, amb un balanç final negatiu de 4.790,73 
€.

Donar compte d’extractes bancaris i relació de factures per pagar
Despeses: Factures 2011 pendents pagament (veïns poble): 13.870,99 
€; (fora poble): 127.049,78 €. Certificacions obra pendents pagament: 
116.259,65 €. Factures 2012 pendents pagament (veïns poble): 2.205,05 
€; (fora poble): 13.739,16 €.
Ingressos: Subvencions pendents d’ingressar: 438.199,99 €. 
Saldos bancaris: Caixa de Pensions: 60.000 € (ingrés afectat per projecte 
futur Cooperativa). Catalunya Caixa: 185.161,59 € (hi ha un ingrés afec-
tat per projecte futur Cooperativa, subvenció DAAM de 113.876 €). Banc 
Santander: 1.622,71 €.

• Donar compte de la publicació al BOE, de 25-2-12, del RD llei 4/2012, 
de 24 de febrer, pel qual es determinen les obligacions d’informació i 
procediments necessaris per a establir un mecanisme de financiació 
per al pagament als proveïdors de les entitats locals.

Informació d’alcaldia
Informa en funció del contingut del pla d’ajust que s’ha de confeccionar i 
aprovar en sessió plenària es confeccionarà el pressupost de 2012. 
Informa que estan a l’espera d’acabar d’afinar el conveni amb Diputació 
per continuar amb les obres de l’estació del Pinell de Brai. Ens comunica-
ran aviat si s’executaran les obres o no. També, es preveu fer contactes 
amb ADIF.
Informa que s’ha fet des del DAAM de la Generalitat un ingrés de 56.000 
€, corresponent a la 2ª bestreta de la subv. per les obres de la restauració 
de la Cooperativa, 2ª etapa, 2ª fase. Incasol ha dit que licitarà aquesta 
obra, en un termini breu. Respecte a l’obra de restauració de la Coopera-
tiva, 3ª etapa, que finança integrament la Caixa, estan a l’espera que el 

Dep. de Cultura doni el vist-i-plau al plec de clàusules per treure a licitació 
aquesta obra que hi ha la previsió d’executar a final d’enguany i el 2013.
Informa que respecte al tema de la concertació de places pel centre de 
dia, ha passat la petició que va fer el Ple per la Comissió del Parlament. 
Recentment, s’ha reunit amb una empresa per estudiar la possibilitat de 
prestar el servei. Ara, cal informació que han demanat al Dep. de Benestar 
i Família.
Informa que s’està treballant en la confecció del pla local de joventut 
que tindrà una durada de 4 anys. Han tingut reunions amb Delegació de 
Joventut de les Terres de l’Ebre i Associació de joves del municipi. Els han 
dit, que aviat trauran la convocatòria de subvencions.
Informa que s’està treballant en la petició de subvencions a la Diputació 
en diversos àmbits i obres. El termini acaba el 28-3-12.

Precs i Preguntes
El regidor Pallarés pregunta respecte a l’estat d’un tub que afecta a l’ai-
gua de Brois. El regidor Vallespí contesta que ja en són coneixedors i 
treballen en el tema per solucionar-ho.
El regidor Pallarés pregunta si ja es troba solucionat el tema de les ante-
nes de les bombes d’aigua del riu i problemes existents en la transmissió 
de missatges. L’alcalde manifesta que l’Ajuntament ha rebut una factura 
de 35.000 € referent al cost de la llum de les bombes del riu, i el període 
de consum és del 2009. Creuen que hi ha un error i han iniciat contactes 
amb Fecsa. El regidor Vallespí manifesta que s’està a l’espera de resposta 
de l’electricista Magí. Ara, es fan proves.
El regidor Pallarés pregunta si ja han començat les obres dels pous nous. 
L’alcalde manifesta que al juliol es va reunir amb els responsables de 
l’empresa que gestiona aquests temes. Han parlat amb el Dep. d’Expro-
piacions de l’ACA. Des de Madrid, s’ha d’acordar si es fa l’obra o no. Les 
expropiacions estan a mig fer. La licitació i contractació és competència 
de l’empresa estatal. L’ACA només fa les expropiacions. 

ACTA SESSIÓ 
ORDINÀRIA 2-03-12

ACTA SESSIÓ
EXTRAORDINÀRIA 12-03-12

Membre absent: Marc Martínez Aroca (PM) 
• S’ACORDA, per unanimitat, adjudicar a l’empresa Juan Bautiste Va-

llespí Vallespí, el contracte de gestió de servei públic, mitjançant la 
modalitat de concessió, consistent en el servei de bar de l’edifici La 
Pianola, per procediment obert, oferta econòmicament més avan-
tatjosa, diversos criteris d’adjudicació, de conformitat amb l’oferta 
presentada: el concessionari agafa el compromís de contractar a 2 
persones empadronades al municipi amb una antiguitat mínima d’un 
any, agafa el compromís d’organitzar 5 activitats populars de tipus 
cultural i recreatiu, sense cap cost econòmic per l’Ajuntament anant 
el cost a càrrec exclusiu del concessionari, ha ofert un preu de 750 
€ mensuals, IVA exclòs, ha ofert fer un descompte del 30 % a les 
persones jubilades.

Membre absent: Laura Vallespí Martí (CIU)
• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar sol·licitud de préstec, pla d’ajust 

i com mesura d’estalvi aplicar 25.000 € del Pla PAM.
• S’ACORDA, per 5 vots a favor (4 PM i 1 ERC) i 3 vots en contra (CIU), 

aprovar aplicar la mesura d’estalvi de reduir la jornada de dues tre-
balladores de neteja del 87 % al 50 %.

ACTA SESSIÓ
EXTRAORDINÀRIA 12-03-12
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ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA 13-04-12
• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar el resum numèric general cor-

responent a la rectificació del Padró municipal d’habitants, referit 
a 1-01-12: homes (570), dones (557), total (1127).

• S’ACORDA, per 5 vots a favor (4 PM i 1 ERC) i 4 abstencions (CIU), 
aprovar desestimar recurs de reposició formulat per les empreses 
Arcillas y Arenas Refractarias Pandols SA i Suministros Arcilla SA 
contra acord del ple, de 16-12-11 en que s’acorda aprovar, si 
s’escau, desestimar les al·legacions presentades per aquestes 
empreses respecte a l’acord del ple, de 26-9-11, en que es van 
aprovar els criteris que s’han de tenir en compte quan es porti a 
terme la restauració de l’indret del terme municipal afectat per 
l’activitat extractiva en la zona ubicada al polígon núm. 1, parcel-
les núm. 27, 28, 29, 30, 32, 33, 34, 37, 55, 56, 57, i que es troben 
reflectits en el documents tècnic redactat per l’empresa Lavola SA 
i aprovar, en forma definitiva, els esmentats criteris.

Expedient de pressupost de 2012, plantilla de personal, relació 
llocs de treball, i resta de documents que conformen l’expedient

• S’ACORDA, per 5 vots a favor (4 PM i 1 ERC) i 4 vots en 
contra (CIU):

Primer.- Aprovar inicialment el pressupost general per a l’exer-
cici de 2012.

Despeses

Denominació Import (€)
Despeses de personal 334.189,72

Despeses béns corrents i 
serveis

322.326,09

Despeses financeres 21.873,38

Transferències corrents 22.749,50

Inversions reals 371.498,04

Passius financers 43.536,21

TOTAL 1.116.172,94

Ingressos

Denominació Import (€)
Impostos directes 155.326,86

Impostos indirectes 3.614,17

Taxes i altres ingressos 164.358,42

Transferències corrents 452.173,34

Ingressos patrimonials 22.148,36

Alienació d’inversions reals 6.413,59

Transferències de capital 312.138,20

TOTAL 1.116.172,94

Segon.- Aprovar la plantilla de personal, relació de llocs d’execució i 
resta de documents que conformen l’expedient.

Plantilla de personal, 2012: Funcionaris de carrera: 1 secretari-interven-
tor, 1 auxiliar administratiu, 1 arquitecte superior. Personal laboral: 1 con-
ductor, 1 oficial 1ª, 1 oficial 2ª, 1 oficial 3ª, 2 auxiliars administratives. 
Personal laboral de duració determinada: 3 netejadores a temps parcial 

(25 hores), 1 mestra especialitzada Educació Infantil, 1 ajudant Escola 
Bressol, 1 professora de plàstica (parcial), 1 socorrista, 1 monitor de pis-
cines.

• S’ACORDA, per 5 vots a favor (4 PM i 1 ERC) i 4 abstencions (CIU),  
aprovar notificar a concessionària del bar de les piscines municipals 
la voluntat de l’Ajuntament de no prorrogar el contracte que finalitza 
en setembre de 2012.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar determinar relació d’actuacions 
a demanar al pla PAM 2012 de Diputació per 58.199,05 € (despesa 
corrent).

• Donar compte de concessió d’aigues atorgada per la Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre al municipi de 60.000 m³ a 141.000 m³.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar moció a favor de la guàrdia i 
custodia compartida dels fills menors en cas de separació/ divorci.

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar atorgar una bonificació a Julio 
Borràs Montagut, Maria Paz Vidiella Ferré, Josep Olesa Ferré, Ramon 
Vinaixa Arnal, Teresa Aguilar Vallespí respecte al pagament de l’ICIO, 
consistent en només pagar el 2,5 % d’aquest impost, enlloc del 4 
% vigent des de l’1-1-12, vist la naturalesa de les obres a realitzar 
i resta de circumstàncies existents d’acord amb l’expedient instruït. 

• S’ACORDA, per unanimitat, aprovar ratificar diferents decrets d’al-
caldia en que s’aprova: adhesió al conveni d’existència financera 
formalitzat entre Diputació-Generalitat, aprovar crear el servei de 
centre de dia i es demana la seua inscripció al registre d’entitats, es-
tabliments i serveis socials. Aprovar provisionalment projectes: Obra 
civil per ampliació de la xarxa per dotació de gas propà comercial als 
carrers del nucli urbà i Remodelació edifici cap de l’estació.

Donar compte d’extractes bancaris i relació de factures per pagar
Despeses: Factures 2011 pendents pagament (veïns poble): 13.004,62 
€; (fora poble): 99.103,97 €. Certificacions obra pendents pagament: 
62.355,18 €. Factures 2012 pendents pagament (veïns poble): 11.661,24 
€; (fora poble): 17.093,88 €.
Ingressos: Subvencions pendents d’ingressar: 380.807,88 €. 
Saldos bancaris: Caixa de Pensions: 60.000 € (ingrés afectat per projecte 
futur Cooperativa). Catalunya Caixa: 152.992,58 euros € (hi ha un ingrés 
afectat per projecte futur Cooperativa, subvenció DAAM de 113.876 €). 
Banc Santander: 3.574,23 €.

• Donar compte de relació de factures del 2011 que a 15-3-12 es 
trobaven impagades i reunien els requisits per poder-se demanar el 
préstec ICO de 65.000 €.

Informació d’alcaldia
Informa de que s’ha firmat conveni amb Diputació pel Pla d’ocupació 
de restauració de l’edifici de l’antiga estació del Pinell de Brai i Prat de 
Compte. Es portarà a terme la instal·lació dels serveis al seu interior i 
restaurar determinats espais. 
Informa de que l’espai del COMEBE torna a estar obert, portant-se a partir 
d’ara la gestió pel COMEBE. Cada 15 dies estarà obert. Aquesta setmana 
ha estat tancat, es va fer queixa al COMEBE.
Informa de que hi ha prevista la visita del President de la Diputació per 
inaugurar les obres d’accés al poble. Properament, rebran la invitació i 
programa d’actes previst. S’ha fet coincidir amb la festa de santa Magda-
lena i s’aprofitarà per a visitar la campana mentre està ventant.
Informa de que el 30-3-12, es va portar a terme la neteja del barranc per 
voluntaris del municipi, amb un notable èxit de participació. Cal potenciar 
aquestes activitats en el futur. Un dels espais a tenir ben conservats és 
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el de la serra de Pàndols i ermita de santa Magdalena. Caldrà arreglar 
el camí que puja cap a dalt de la serra. A tal efecte, s’ha parlat amb 
l’alcalde de Gandesa.

Precs i preguntes
El regidor Pallarès manifesta que el 8-3-12, el regidor Vallespí i el se-
cretari, van dir a 2 treballadores de l’escola bressol, que el dia següent 
no hi anessin, estaven acomiadades i que el 14 se’ls faria un contracte 
nou. Se les va avisar en molt poc temps. “A la treballadora embarassa-
da se la va deixar sola o algú va anar a ajudar-la?”
L’alcalde respon que el 8 es va acomiadar aquestes 2 treballadores 
perquè la treballadora que elles 2 substituïen va rebre l’alta del metge 
i s’havia d’incorporar, però no va acudir al seu lloc de treball varis dies 
seguits i se la va acomiadar. Durant el temps que no va acudir al treball 
no es va poder contractar a ningú més ja que no sabíem sí acudiria i 
per no deixar sola a la treballadora embarassada se li va donar suport.
El regidor Martínez manifesta que els alumnes no han estat mai sols 
amb una mestra. Es va aplicar la figura jurídica de la mobilitat horitzon-
tal prevista a l’Estatut del treballadors perquè una treballadora donés 
suport puntual a la mestra embarassada. Esta persona no va anar a 
cuidar els xiquets, sinó a donar suport a la mestra. Al 2010, quan el 
grup de CIU governava, esta mestra va estar sola a l’escola un mes i 
mig, i en altres ocasions sola moltes vegades. 
El secretari explica en que consisteix la figura jurídica de mobilitat ho-
ritzontal i vertical, que faculta a un empresari per destinar temporal-
ment a un treballador a fer feines diferents a les que normalment té 
assignades. A ell, l’anterior equip de govern, li va ordenar anar al 2010 
a una reunió de mestres d’escola bressol tota una tarda a Gandesa, per 
parlar de temes de nens, quan ell no té cap fill i aquestes no són funci-
ons que li pertoquin a ell com secretari, perquè la mestra del municipi 
no hi podia anar perquè estava tota sola. 
El regidor Pallarés manifesta que el dia 8 el regidor Vallespí i el secre-
tari, van dir a una persona del servei de neteja que hauria d’anar a cui-
dar crios a l’escola bressol, dient que estaven malaltes les professores 
quan això no era cert o potser elles no van entendre el que els hi van 
dir. El regidor Vallespí i el secretari manifesten que ells mai van dir això. 
La regidora Martínez afegeix que això, el regidor Pallarés li hauria de 
preguntar a una de les 2 monitores que li ho ha dit.
El regidor Pallarés, manifesta que els dies 27-28 de març comença la 
Regina amb un nou contracte. “Quantes hores fa?” L’alcalde respon 
que la Regina i la Cristina van començar amb un nou contracte de 1/2 
jornada arran de l’acomiadament de l’altra treballadora. El contracte 
de la Regina s’ha ampliat a jornada complerta mentre duri la baixa per 
maternitat de l’altra treballadora. A la Cristina no se li ha ampliat perquè 
no li anava bé.
El regidor Pallarés manifesta que el mateix dia que aquestes 2 persones 
van ésser acomiadades, va arribar a l’Ajuntament un currículum d’una 
noia de Móra. “Quina casualitat...” L’alcalde manifesta que cada dia ar-
riben currículums de totes les classes de personal i de l’escola bressol 
n’arriben molts. Pel que fa a l’altra 1/2 jornada s’ha obrert procés de 
selecció donant un termini per presentar instàncies.
El regidor Martínez, adreçant-se al regidor Pallarés, manifesta que si 
tenia un dubte amb el funcionament de l’escola, li podia haver trucat a 
ell com a regidor responsable i li hauria explicat el que fes falta. Estes 
preguntes que ara fa el regidor Pallarés són per a burxar i crear pro-
blemes on no n’hi ha. El regidor Martínez diu: “La llar d’infants fa una 
gran tasca; per això la cuidem i mirem que funciono bé. Hi ha 2 formes 
de comportar-se: col·laborar o bé anar a pegar la bufetada. Tu fas la 
2ª opció. Per exemple, en un passat Ple, mos vas dir que el cementeri 
estava brut, sense concretar on, i ja et vaig contestar el mateix que ara 

t’he dit, que col·laboresses per millorar la gestió de la neteja”.
El regidor Pallarés respon que col·laborar també es cridar als grups 
politics uns dies abans per debatre el pressupost i no només 2 dies 
abans del Ple.
L’alcalde replica que la informació de tot l’expedient del pressupost 
estava a l’Ajuntament a la seua disposició des de la convocatòria del 
Ple i no van venir a consultar fins al moment en que el secretari els la 
va entregar en la reunió de treball.
La regidora March manifesta que pel poble va un gos solt, que dorm 
al mig de la carretera. “Des de l’Ajuntament, s’ha fet alguna cosa?” 
L’alcalde manifesta que s’ha trucat a la protectora d’animals per venir a 
buscar-lo però ells només el recolleixen i abans s’ha d’agafar i aquest 
gos no es deixa. Ara s’està construint una gàbia per agafar-lo. Es va 
parlar amb els mossos per estudiar la possibilitat de donar-li una pas-
tilla per adormir-lo.
El regidor Segura pregunta si ja s’ha solucionat el problema amb En-
desa respecte a una factura de 35.000 €. El regidor Vallespí respon 
que “aquesta factura fa referència a uns suposats subministraments 
de llum del 2009 al febrer de 2011, de quan vosaltres governàveu. A 
nosaltres mos l’ha notificat Fecsa al febrer de 2012 i l’Ajuntament ha 
procedit a no reconèixer l’obligació, de conformitat amb les indicacions 
del tècnic de consum del Consell Comarcal”. El secretari manifesta que 
s’ha procedit a formular arbitratge davant el Dep. d’Empresa i Ocupació 
perquè no es troba conforme a llei aquesta forma de procedir de Fecsa. 
Ara s’està a l’espera de noticies.
El regidor Segura pregunta perquè no es va fer acte protocol·lari el 
divendres Sant. L’alcalde respon que no es va considerar oportú.
El regidor Segura replica que la processó de divendres Sant és tant 
important com la de Sta Magdalena i St. Llorenç, no muda tant. És un 
acte religiós. No troben bé que se suprimís aquest acte.
S’estableix un debat respecte aquesta qüestió entre el regidor Martínez 
i el regidor Segura.
El regidor Faneca (ERC) manifesta que quan va accedir al càrrec la creu 
del calvari estava a trossos. “Haveu vist la creu que hi ha ara?”
El regidor Segura respon “A que bé això?”
El regidor Faneca li respon que podrien reconèixer la millora que s’ha 
fet. També és un tema religiós.
El regidor Segura manifesta: “Que respecte al vocable utilitzat pel re-
gidor Martínez de que anaven a “burxar”, volem dir que el govern sou 
vosaltres. No hi ha un govern de concentració i nosaltres aprofitem els 
plens per preguntar el que passa. No m’agrada que burxar s’interpreti 
així”.
El regidor Martínez respon: “Cal arreglar les coses amb bona entesa i 
col·laboració, de bones maneres. Es pot aprofitar l’avinentesa per bur-
xar o bé per col·laborar i tractar d’arribar a acords. Som un poble molt 
petit. Cada dia te trobes la gent i l’has de saludar. Hi ha diferents formes 
de funcionar: quan te trobes algú pel carrer, saludar-lo o bé girar-li la 
cara. La 2ª és la que trieu vosaltres”.
El regidor Pallarés li replica si això últim ho diu per ell. “Per mi, el Ple és 
l’únic moment per expressar-nos, no és burxar. És fer un comentari”. 
S’estableix una discussió sobre aquest últim comentari entre els dos 
regidors.
L’alcalde manifesta que “hem de convertir el Ple en un espai per deba-
tre tranquil·lament i crec que ho anem fent així”. 
El regidor Segura expressa la conformitat amb les paraules i desig de 
l’alcalde.
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TELÈFONS D’INTERÈS

FARMÀCIES DE GUARDIA

AUTOBUSOS
Ajuntament del Pinell 977 426 231

Metge del Pinell 977 426 329

Generalitat de Catalunya
Deleg. Territorial del Govern

977 441 234

Ambulàncies Gandesa 977 420 697

Urgències 977 420 036

Creu Roja Batea 977 420 965

CAP Gandesa Ambulatori 977 421 245

Ambulatori Tortosa 977 500 333

Hospital Verge de la Cinta 977 519 100

Hospital de la Santa Creu 977 500 533

Quinta Aliança 977 501 344

Consell Comarcal de la Terra Alta 977 420 018

DARP Gandesa 977 420 146

Punt d’informació juvenil 977 420 614

Estació d’autobusos Gandesa 977 420 910

RENFE Móra la Nova 977 400 349

Avaries Telèfon 1002

Avaries llum 977 440 032

Mossos d’Esquadra 088

Bombers Urgències 977 420 080

Bombers Consultes 977 420 885

Farmàcia Pinell 977 426 076

Hospital Móra d’Ebre 977 401 811
977 401 863

CEIP Cèsar Martinell 977 426 216

Serveis funeraris Mena 977 178 376

Funerària comarcal Móra 
d’Ebre

977 403 112

SETMANA JULIOL AGOST SETEMBRE

PRIMERA Móra la Nova i Móra 
d’Ebre

Móra d’Ebre

SEGONA Tivissa-Batea 
Móra d’Ebre

Garcia-Arnes
Móra d’Ebre

Gandesa
Móra d’Ebre

TERCERA Gandesa
Móra d’Ebre

Gandesa
Móra d’Ebre

Corbera
Móra d’Ebre

QUARTA Rasquera-Pinell
Móra d’Ebre

Móra la Nova
Móra d’Ebre

Móra d’Ebre

QUINTA Móra d’Ebre Miravet-Vilalba Ginestar-Horta

CAPS DE SETMANA: Móra d’Ebre

Els autobusos dels estudiants del Pinell de l’IES Terra Alta de Gandesa poden ser utilitzats per la gent de la 
població. Els horaris són: Dl. a dv., sortida del Pinell: 8:40, arribada a Gandesa: 8:55. Divendres, sortida de 
Gandesa: 14:30, arribada al Pinell: 14:45. Dl., dm. i dj., sortida de Gandesa: 17:30, arribada al Pinell: 17:45 h.

HISPANO IGUALADINA                        www.igualadina.com | 977 770 698
Sortides de Gandesa

Destí de dilluns a divendres dissabtes festius

Tarragona 6.30-8.55-12.00-16.25 9.35-16.25 16.55

Reus 6.30-8.55-12.00-16.25 9.35-16.25 16.55

Barcelona 8.55-16.25 9.35-16.25 16.55

Alcanyís 11.25-18.50 12.20-18.50 12.20

Retorn a Gandesa

Destí de dilluns a divendres dissabtes festius

Tarragona *8.30-9.29-14.00-17.00 10.17 10.00

Reus 8.50-10.05-14.20-17.45 11.15-17.35 11.15

Barcelona 8.15-16.00 9.00-16.00 9.00

Alcanyís 8.00-15.30 8.45-15.30 16.00

*només de dilluns a dijous
Llocs de sortida: Barcelona: Estació d’autobusos de Sants, Tarragona: Estació d’autobusos, Reus: Estació 
d’autobusos, Alcanyís: Av. d’Aragó, 5, Gandesa: Estació d’autobusos.

HIFE          www.hife.es | 902 119 814 | Sortides des del Pinell de Brai

Sortida Destí Arribada Dies

06.00 Gandesa 06.15 Dl a Dv feiners

06.00 Móra la Nova Dl a Dv feiners

07.30 Tortosa 08.15 Dl a Ds feiners

07.30 Barcelona 10.40 Dl a Ds feiners

08.45 Gandesa 09.00 Dl a Dv feiners

09.05 Gandesa 09.20 diari

09.05 Saragossa 11.45 diari

09.05 Pamplona 15.30 diari

09.05 Bilbao 16.15 diari

09.05 Santander 17.45 diari

09.05 Burgos 19.15 diari

09.05 Madrid 16.35 Dl a Ds feiners

09.15 Tortosa 10.00 Dl a Dv feiners

13.10 Tortosa 14.25 diari

13.10 Castelló 17.35 diari

Sortida Destí Arribada Dies

13.10 València 18.50 diari

13.15 Gandesa 13.30 Dl a Dv feiners

14.40 Gandesa 15.00 Dl a Dj

15.40 Gandesa 16.00 Dv lectius

15.45 Tortosa 16.25 Dl a Dv feiners

15.45 Barcelona 20.15 Dl a Dv feiners

17.35 Gandesa 17.45 diari

17.35 Saragossa 20.00 diari

17.35 Pamplona 22.45 diari

17.35 Bilbao 00.30 diari

17.35 Madrid 00.45 diari

18.05 Tortosa 19.00 diari

18.05 Castelló 21.00 diari

18.05 València 22.00 diari

TRENS
RENFE             www.renfe.es | 902 240 202

Móra la Nova Tarragona Sants Tren

6.41 * 7.47 9.05 RE

8.27 9.25 10.35 RE

12.15 13.24 14.35 RE

14.37 15.57 17.05 RE

17.54 18.57 20.09 RE

19.27 20.28 21.36 RE

* Els diumenges circula des de Reus
** No circula els diumenges
*** Només circula els diumenges

Tortosa Tarragona Sants Tren

6.15 ** 7.19 8.35 RE

7.48 8.54 10.05 RE

9.18 10.31 11.35 RE

10.45 11.56 13.05 R

13.24 14.26 15.35 CE

15.54 16.57 18.05 CE

17.25 18.29 19.35 CE

18.03*** 19.11 20.35 R

18.50 19.55 21.05 RE

19.12*** 20.38 21.40 R

19.36 20.58 22.08 RE

Foto cedida per la Salvadora de Catxarrí 

Colla d’amics l’any 1959

1. Manuel Vallespí Espinós, de l’Anselma
2. Joan Alerany Domingo, de l’Arany
3. Antonio Faneca Vidiella, de Rico
4. Albert Borràs Amposta, del Torero
5. Fernando Montagut Montagut, del Baster
6. Jordi Vallespí Amposta, de Catxarrí
7. Joaquin Serres Sabaté, de Macari
8. Francisco Vallés March, de Pere Llorenç
9. J. Antonio Pallarés Borràs, de Valero
10. Llorenç March Segura, del Cònsol
11. Foraster de Xerta
12. Jesús Ferré Múria, de Suano

Rectificació: A la fotografia de Santa Magdalena del número anterior hi havia un error en la data de la 
festa, que en realitat va ser el dia 23 d’abril.

SOLUCIÓ AL QUI ÉS QUI

?
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Col·laboradors

C/ Tortosa, 4
Tel. 977 426 086
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manualitats

Bossa de seda encoixinada amb acabats de nylon, confeccionada per 
Isabel Segura, de ca les Nines, al carrer de la Palla.

Col·laboradors

plats d’ara i d’abans

MOUSSE D’ESCALIVADA

Què hi posem?

4 alberginies no gaire grosses
4 primentons rojos
4 cebes petites
2 dents d’all
2 ous
Una mica de crema de llet
Julivert picat
Una mica de vinagre de mòdena
Sal i oli d’oliva

Com ho fem?

Primer cal fer una bona escalivada a la brassa. Ara tallarem les verdures 
en tires llargues i sense llavors i les passarem per la batedora juntament 
amb la sal l’oli i el vinagre fins fer una pasta fina. Després afegirem els 
rovells dels ous i, coent-ho a foc lent, remourem amb unes varilles. Una 
vegada refredat hi afegirem la crema de llet i les clares montades a punt 
de neu, barrejant-ho tot a poc a poc. Finalment ho posarem a una safata 
i servirem amb un polsim de julivert per damunt.

Bon profit!

MAGDA FERRÉ



SECCIÓ 
EXCURSIONISTA 
L’OLIVER DE LES 

ARRACADES

DURANT ELS MESOS D’ESTIU SE 
SUSPENEN LES SORTIDES

QUI ÉS QUI?

ELEUTERI MARTÍNEZ
JOSEP RAMON ALABART
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contraportada

SABEU ON ESTÀ?

Sabeu on es troba aquest balcó 
ple de flors?

Solució al sabeu on està: La casa caiguda 
del darrer Fatumer era ca la Lluarda, entre 
els carrers de Benifallet i el de la Palma. La 
figuera que sortia per la finestra ja no hi és.

FOTO: ANTÒNIA SERRES BONAVENTURA

Foto cedida per 
la Salvadora de 
Catxarrí

Colla d’amics de 
1959

?


